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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Novák Katalin: fontos, hogy a béke felé vezető út egy igazságos, hosszútávon is 

fenntartható békemegállapodáson keresztül vezessen 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, VG.hu, Krónika 

Fontos, hogy a béke felé vezető út egy igazságos, hosszútávon is fenntartható 

békemegállapodáson keresztül vezessen - hangsúlyozta a köztársasági elnök az M1 aktuális 

csatornának New Yorkban adott interjúban. Novák Katalin azt mondta: az ukrajnai háború 

mindent felülírt, "teljesen új lapot nyitott a történelmünkben". Most már több mint egy év telt 

el azóta, hogy Oroszország megtámadta Ukrajnát és még nem látni a konfliktus végét, 

kimenetelét, "nem tudjuk mennyi életet követel még mindkét oldalon ez a kegyetlen háború" - 

tette hozzá. Az államfő közölte, hogy a háborúval kapcsolatban jelentős elmozdulást lát a 

nemzetközi közhangulatban és a háborús felek részéről is. Novák Katalin erre példaként 

említette, hogy az Európa Tanács állam- és kormányfőinek csúcstalálkozóján, Reykjavíkban ott 

volt az ukrán miniszterelnök és Volodimir Zelenszkij elnök online bejelentkezett a 

tanácskozáson. Hozzátette: "mindketten beszéltek a béke szükségességéről", ami az "ő 

elképzelésük szerinti béke". Ez arról szól, hogy az oroszokat ki kell szorítani az általuk elfoglalt 

területekről, de egyre többen fogalmazzák meg a béke fontosságát - fogalmazott Novák Katalin. 

"Miután elfogadhatatlan és megmagyarázhatatlan, hogy Oroszország megtámadott egy 

szomszédos szuverén államot, nem zárulhat ez a háború azzal, hogy Oroszország egészében 

tudta teljesíteni a háborús célkitűzéseit" - fogalmazott Novák Katalin hangsúlyozva: "muszáj 

megüzenni, egyértelművé tenni Oroszországnak, hogy átlépték ezzel a Rubicont és így nem 

lehet rendezni a konfliktusokat a mai világunkban". 

 

KMKF - Kövér László: a teljes magyar nemzet a kárpátaljai magyarság mögött áll 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Karpatinfo.net, Delmagyar.hu 

Az ukrán politikának tudnia kell, hogy a teljes magyar nemzet a kárpátaljai magyarság mögött 

áll, a magyar állam semmilyen nyomás hatására nem fog lemondani az ottani magyarság 

érdekeinek védelméről, mert nincs külön határon túli és határon belüli magyar ügy - mondta 

Kövér László pénteken Budapesten. Az Országgyűlés elnöke a Kárpát-medencei Magyar 

Képviselők Fórumán (KMKF) tartott megnyitójában kiemelte: csak egységes magyar nemzet 

és egységes magyar ügy van. Kövér László aláhúzta: a kárpátaljai magyarság ügye számunkra 

nem pusztán kisebbségi, hanem a szó legszorosabb értelmében vett egzisztenciális kérdés, mint 

ahogyan az előttünk álló XXI. században az európai népesség több mint egytizedét kitévő 

őshonos kisebbségi közösségek ügye sem csak erkölcsi, hanem életbevágó reálpolitikai kérdés 

is. Ha ugyanis a számbelileg kisebbségben élő nemzeti közösségek identitása felszámolható, 

akkor hasonlóképpen felszámolható a számbeli többség nemzeti identitása is. Ha pedig a 

nemzetek - mint államalkotó közösségek - identitása elvész, akkor a nemzeti államok mint 
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közhatalmak elveszítik legfőbb létjogosultságukat, elveszítik a közjót és közérdeket képviselő 

minőségüket, akkor a vesztfáliai béke óta fokozatosan kifejlődött európai közhatalmi rend is 

elveszíti az alapjait - fejtette ki az Országgyűlés elnöke. Elmondta, ha mindez megtörténik, 

előbb általános európai politikai destabilizáció jöhet, majd általános európai társadalmi 

anarchia, végül pedig a rendteremtés ígéretével megérkezik a minden nemzeti értékelemet 

mellőző, a nemzeti érdekek helyett szupranacionális magán érdekeket szolgáló, minden 

demokráciát előbb csak kiüresítő, majd nyíltan mellőző európai birodalmi diktatúra, vagy 

ahogyan most még a tervezőasztalon nevezik, az Európai Egyesült Államok.  

 

KMKF - Gulyás Gergely: a nemzetiségi jogok az európai értékek részét képezik 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Mandiner.hu 

Noha sok vita van az európai értékekről, abban mindenki egyetért, hogy a nemzetiségeket 

megillető kisebbségi jogok az európai értékek részét képezik - jelentette ki a 

Miniszterelnökséget vezető miniszter a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fóruma (KMKF) 

plenáris ülésén pénteken Budapesten. Gulyás Gergely a kárpátaljai magyarság helyzetéről 

szólva kiemelte: a magyar kormány szolidáris a megtámadott Ukrajnával, különösen, mert az 

ukrán hadseregben magyarok is harcolnak, ugyanakkor elképzelhetetlen, hogy Ukrajna 

"alapvető európai értékek figyelmen kívül hagyásával, lábbal tiprásával, közösségi és egyéni 

jogok semmibe vételével" az Európai Unió tagjává válhasson. "Azt várjuk - folytatta, hogy 

többszöri ígéretet követően Ukrajna állítsa helyre azokat az egyéni és közösségi jogokat, 

amelyeket 2015 után elvont", és amelyek sok helyen lehetetlenné teszik, de mindenütt 

rendkívül megnehezítik Kárpátalján az anyanyelvi oktatást. Gulyás Gergely hozzátette: a 

magyar kormány álláspontja, hogy a lehető leggyorsabb tűzszünet és béke szolgálja az 

érdekeinket, és képes nem csupán ukrán, de magyar életeket is megmenteni. A miniszter 

leszögezte, ugyan Magyarországot a barátai, a szövetségesei és az ellenfelei is igyekeznek olyan 

helyzetbe hozni, hogy a lehető legkevésbé hallassa a hangját a kárpátaljai magyarság 

érdekében, ez nem fog sikerülni. 

 

KMFK-állásfoglalás: szolidaritás a kárpátaljai magyarsággal 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, Demokrata, KárpátHír, maszol.ro 

A Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fóruma (KMKF) aggodalommal figyeli a térségünk 

szomszédságában dúló háború tragikus következményeit, a további eszkaláció veszélyeit és 

szolidaritását fejezi ki a kárpátaljai magyar közösséggel. A KMKF pénteki plenáris ülésén 

elfogadott, MTI-hez eljuttatott állásfoglalásban a résztvevők szilárd meggyőződésüket fejezték 

ki, hogy az erőszak semmilyen formája nem lehet része nemzetközi viták megoldásának, sem 

etnikumközi feszültségek kezelésének. A KMKF üdvözli a magyar nemzetrészek egyöntetű és 

kiemelkedő hozzájárulását a háború menekültjeinek megsegítéséhez, a humanitárius 

segítségnyújtáshoz. A KMKF elítéli az Ukrajna ellen indított katonai agressziót, és támogat 

minden lépést, amely a mielőbbi békét célozza. Hangsúlyozták, hogy a magyarság érdeke egy 

szuverén, demokratikus és a polgárainak, köztük az ott élő őshonos nemzeti közösségeknek is 

életlehetőséget biztosító Ukrajna, ahol a magyarság létét nem veszélyeztetik, nyelvi és 
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kulturális örökségét sem vonják kétségbe, hanem az egész országot és Európát gazdagító 

értékként ismerik el. A KMKF szolidaritását fejezi ki a kárpátaljai magyar közösséggel, amely 

a szerzett jogai csorbításának és a háborús helyzetben tovább fokozódó magyarellenesség 

következtében nem érezheti magát teljes biztonságban a szülőföldjén, ám tovább küzd 

megmaradásáért. 

 

Magyar Levente: a magyar és a szerb gazdaság együtt épül a kormány 

gazdaságfejlesztési programjának köszönhetően 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, Origo.hu, Magyarszo.rs 

Egy és ugyanazt a rendszert építjük, a magyar gazdaság rendszerét, a magyar nemzetgazdaság 

szerbiai pozícióit, Szerbia gazdaságának az erősítését, és a Magyarország és Szerbia közötti 

gazdasági kapcsolatok fellendítését - hangsúlyozta Magyar Levente, a Külgazdasági és 

Külügyminisztérium miniszterhelyettese pénteken Szabadkán, ahol részt vett a Masterplast 

ötödik nagy hőszigetelőanyag gyárának ünnepélyes átadásán. A politikus kiemelte: jelenleg 

adódnak zavarok a magyar nemzetgazdaságban és államháztartásban, elsősorban az ukrajnai 

háború miatt, de ezeken "úrrá lehet lenni", és folytatni lehet az együttműködést. "A következő 

években, amint erre költségvetési lehetőség nyílik, folytatni fogjuk a hasonló beruházások 

támogatását. Szerbia és Magyarország olyan sikertörténetet épít, amit erősíteni kell, és az 

eddigi tapasztalatok csak erre bíztatnak bennünket, nincsen ebben a kapcsolatrendszerben 

olyan akadály vagy negatív tényező, ami eltántorítana bennünket attól, hogy fokozva a tempót, 

és fokozva az ambíciót ennek a két országnak a közös jövőjét építsük a magunk 

gazdaságfejlesztési eszközeivel" - húzta alá. A politikus részt vett a magyar kormány vajdasági 

gazdaságfejlesztési programjában megnyert pályázatok ünnepélyes szerződés-aláírási 

ceremóniáján is. A szabadkai Városháza dísztermében tartott eseményen Magyar Levente 

megköszönte az eddigi együttműködést, és kijelentette: egy korszak, egy szakasz most ugyan 

lezárul, de új szakasza kezdődik egy hosszabb folyamatnak, amely arról szól, "hogyan tudja 

Magyarország minden rendelkezésére álló eszközzel segíteni határon túli honfitársainknak a 

boldogulását". 

 

A skóciai magyarokhoz látogatott Szili Katalin és Potápi Árpád János 
2023. május 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, felvidek.ma, Vasárnap.hu 

A helyi magyar közösségekkel találkozott a skóciai Edinburgh-ban, Aberdeenben és Lochgelly-

ben Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó és Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára szombaton és vasárnap. Potápi Árpád János telefonon 

az MTI-nek elmondta, a mintegy 15 ezres skóciai magyar közösség létszámában és személyi 

összetételében is gyorsan változik. Sokan tanulás vagy munka miatt érkeznek, majd közülük 

többen néhány hónap, év után továbbmennek Angliába, máshova Nyugat-Európába vagy 

hazatérnek Magyarországra. Éppen ez az egyik oka annak, hogy sok köztük a fiatal, 

kisgyermekes család. A politikus hangsúlyozta, bár kis létszámú a skóciai magyarság, a 

kormánynak és az államtitkárságnak minden magyar közösség, minden magyar számít. 

Aberdeenben 2017 óta működik magyar néptánccsoport, amely nemcsak a gyerekeket, hanem 
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a szülőket, nagyszülőket is összekapcsolja, s ők közösen emlékeznek a nemzeti ünnepeinkre. A 

városban több mint három évtizede nyitva tartó Gulyás Étterem a helyi magyarság fontos 

találkozóhelye, de nem csak köztük népszerű, ezt mutatja, hogy néhány éve elnyerte a legjobb 

kiszállító vendéglátóhely díjat a településen - tudatta az államtitkár. Hozzátette, vasárnap 

Dunfermline-ban és Edinburgh-ban Skóciai Szent Margitra emlékeztek. Ő az ország 

védőszentje és az egyetlen szent, akit Skócia adott a világnak. Személye összekapcsolja Skóciát 

és Magyarországot, hiszen 1047-ben Mecseknádasd mellett született. A Skócia gyöngyeként 

(Pearl of Scotland) is emlegetett szent volt, aki a skótokat a katolicizmusnak megnyerte, 

tevékenysége így nagyon hasonló, mint nagyapjáé, Szent Istváné Magyarországon - mondta 

Potápi Árpád János. 

 

Magyar cserkész közösségi házat adtak át Bajorországban 
2023. május 21. – MTI. hirado.hu, Demokrata, PestiSrácok, szenteshirado.hu 

Átadták szombaton a bajoroszági Kastlban a Külföldi Magyar Cserkészszövetség (KMCSSZ) új 

közösségi házát. A négy évig tartó munkával felépített háromszintes - szintenként több mint 

200 négyzetméteres - közösségi ház a magyar cserkészmozgalom egyik legnagyobb szabású 

beruházása, a tízhektáros Hárshegy Cserkészpark új központja.     Turul Háznak nevezték el. 

Felépítésében számtalan órányi önkéntes munkával vettek részt németországi magyarok, 

sokan hétvégéik sorát áldozva a közös ügyért. Használói nem csak cserkészek lesznek, hiszen 

táncházi foglalkozástól több napos tanácskozásig egy sor rendezvénytípusra alkalmas, így az 

egész magyar közösséget szolgálja majd - emelte ki a közmédiának adott nyilatkozatában 

Klement Kornél, a Németországi Magyar Szervezetek Szövetségének (BUOD) elnöke, 

hozzátéve, hogy egyesületük is a csaknem száz cserkész és öregcserkész részvételével felavatott 

- és katolikus szertartással felszentelt - központban tartja majd idei közgyűlését.  Kiemelte, 

hogy az intézmény önfenntartó lesz, mert a parkkal együtt - amelyben egyszerre akár hat 

cserkészcsapat is táborozhat - komoly vonzerőt fejt ki a hasonló intézményekkel nemigen 

rendelkező német cserkészmozgalomban, kiadásával így megteremthető az üzemeltetés 

pénzügyi háttere. A beruházást magánszemélyek, német cégek és a munkát az első ötlettől 

kezdve segítő helyi önkormányzat mellett a magyar kormány is támogatta, a Nemzetpolitikai 

Államtitkárság révén. Szilágyi Péter helyettes államtitkár az átadó ünnepségen elmondott 

beszédében kiemelte, hogy csaknem 400 millió forinttal járultak hozzá az ifjúsági mozgalom 

új németországi közösségi házának felépítéséhez.     "Tettük ezt azért, mert felismertük, hogy 

ez nem csupán egy épület, hanem befektetés, befektetés a németországi magyarság jövőjébe, 

egy erős és tenni akaró közösség jövőjébe" - húzta alá a helyettes államtitkár.      

 

Ismét Pásztor István lett a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke 
2023. május 20. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, hírTV, Vajma.info, Magyarszo.rs 

Újabb négy évre Pásztor Istvánt választották meg a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 

elnökének a legnagyobb délvidéki magyar párt szombati tisztújító közgyűlésén az észak-

bácskai Kishegyesen. Az elnöki tisztségre ő volt az egyetlen jelölt. A 334 küldött közül 330-an 

támogatták Pásztor Istvánt, ketten tartózkodtak, ketten pedig ellene szavaztak. Pásztor Istvánt 
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először 2007 májusában választották meg a VMSZ élére, miután az addigi elnök, Kasza József 

bejelentette visszavonulását. A 67 éves politikusnak ez az ötödik pártelnöki mandátuma. A 

politikus sikeresnek értékelte a párt utóbbi négy évét. Mint mondta, szinte rekordnak számító 

választáson vett részt a párt ilyen rövid idő alatt, hiszen az önkormányzati, tartományi, 

előrehozott parlamenti és a kisebbségi önkormányzati választás mellett a vajdasági magyarság 

részt vett a magyarországi országgyűlési, illetve az európai parlamenti voksolásban is, és 

minden akadályt sikerrel vett. Pásztor István köszönetet mondott a VMSZ partnereinek és 

szövetségeseinek, a Fidesz-KDNP-nek, a magyar kormánynak, a Szerb Haladó Pártnak és a 

szerb kormánynak, valamint a párt minden szövetségesének. A pártelnök a megválasztását 

követően kiemelte, mindent meg fog tenni annak érdekében, hogy méltó legyen a neki 

megszavazott bizalomra. 

 

Idén is megrendezik a pünkösdi lovas zarándoklatot Csíksomlyóra 
2023. május 19. – MTI, hirado.hu, Demokrata, szekelyhon.ro, teol.hu 

Idén is megrendezik az immár hagyománnyá vált pünkösdi lovas zarándoklatot, amelyet VI. 

Márton Áron Pünkösdi Lovas Zarándoklat néven a csíksomlyói búcsút megelőző napokon, 

május 25-26-án tartanak - tájékoztatta az MTI-t a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkársága pénteken. Mint felidézik, az esemény a Székelyföldi Lovasprogram 

együttműködő lovas szervezetei szervezésében valósul meg, a Nemzetpolitikai Államtitkárság 

és a Magyarság Háza főtámogatásával, valamint Hargita Megye Tanácsa és Csíkszereda város 

társfinanszírozásában. A lovas zarándoklat idei mottója: "Nemzeti összetartozás. Gondoskodó 

nemzet!". Az esemény fővédnöke Tamás József nyugalmazott segédpüspök. Az államtitkárság 

közleményében kiemeli, hogy a hatodik alkalommal megrendezendő lovas zarándoklat a 

székely-magyar lovaskultúra ünnepélyes megnyilvánulása, amely az évek során a nemzeti 

összetartozás szimbólumává vált. A lovas zarándokok idén 12 székelyföldi útvonalon jutnak el 

Csíksomlyóra a világ magyarságának Nemzetpolitikai Államtitkárság által összegyűjtött, 

szalagokra írt imaüzeneteivel. A kezdeményezés célja, hogy eljuttassák Csíksomlyóra mindazok 

imáit, akik személyesen nem tudnak jelen lenni az eseményen.   

         
 „Minden igaz magyar szíve Csíksomlyóra húz”: közzétették az idei pünkösdi 

búcsú programját 
2023. május 19. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Bihari Napló 

Immár 456 éve minden igaz magyar szíve ide húz Csíksomlyóra. Itt találja meg küzdelmes, 

vergődő életének vigaszát, reményét és támaszát – hangsúlyozza a ferences rendtartomány a 

csíksomlyói búcsú idei programját ismertető sajtóközleményben. „Üdvözlégy, ki szűz lévén 

templommá lettél!” – a ferences rend fennállásának 800 éves évfordulója alkalmából ezzel az 

Assisi Szent Ferenctől vett mottóval tartják meg idén immár 456. alkalommal a pünkösdi 

búcsút Csíksomylón. A fogadalmi búcsú főcelebránsa Exc. és Ft. dr. Kovács Gergely, a 

Gyulafehérvári Főegyházmegye érseke, ünnepi szónoka Urbán Erik rendtartományunk 
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provinciálisa, Az idei csíksomlyói búcsún részt vesz Massimo Fusarelli OFM, a ferences rend 

miniszter generálisa, Albert Schmucki OFM definitor generális, illetve Nm. és Ft. Felföldi 

László pécsi megyéspüspök, Nm. és Ft. Kerekes László segédpüspök, Nm. és Ft. Tamás József 

nyugalmazott segédpüspök is – derül ki a ferences rendtartomány által a Krónikához eljuttatott 

közleményből, amely ismerteti a búcsú teljes programját is.  

 

Felkerült az UNESCO világemlékezet listájára a gyulafehérvári Batthyáneum 

kincse 
2023. május 19. – Krónika, Nyugati Jelen 

Felkerült az ENSZ Nevelésügyi, Tudományos és Kulturális Szervezete (UNESCO) világörökségi 

listájára a gyulafehérvári Batthyáneum könyvtárvban őrzött Codex Aureus – jelentette be 

csütörtökön este a Román Nemzeti Könyvtár. A bukaresti intézmény közösségi oldalán posztolt 

bejegyzésében számolt be a nagy horderejű döntésről. „Nagyon boldogok vagyunk, hogy 

közölhetjük, miszerint ma, május 18-án a Romániában található legismertebb és legfontosabb 

középkori kézirat, a gyulafehérvári kirendeltségünkben, a Batthyáneum könyvtárban található 

Codex aureust felvették az UNESCO világörökségi listájára. A kézirat A világ emlékezete 

program részévé vált” – olvasható a könyvtár közleményében. A Codex Aureus világörökséggé 

nyilvánításának lehetőségét Adrian Cioroianu, a Román Nemzeti Könyvtár igazgatója 

lebegtette meg egy május elején gyulafehérváron rendezett konferencián. 

 

Ellentmondásos PNL-s nyilatkozatok: „Nem létfontosságú a kormányzáshoz az 

RMDSZ” vs. „Szeretnénk, ha az RMDSZ maradna” 
2023. május 19. – Krónika, maszol.ro 

Nem áll jól az RMDSZ szénája a jelenleg még hárompárti bukaresti koalíciós kormány 

szerkezetének újratárgyalása során: mivel a kormánytöbbség a magyar szervezet nélkül is 

megvan, nehéznek tűnik az érdekei érvényesítése, így egyáltalán nem kizárható, hogy kiszorul 

a kormányból, miután a két román partner, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) és a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) szemet vetett a jelenleg RMDSZ-es irányítású tárcákra. Ezt 

erősítette meg Raluca Turcan, a PNL képviselője is, aki csütörtökön este a Digi 24 

hírcsatornának nyilatkozva leszögezte: zajlanak a tárgyalások, és két lehetőség van: vagy a 

jelenlegi három koalíciós párt tárgyalja újra a koalíciós megállapodást, vagy a PSD és a PNL az 

RMDSZ nélkül. Arra a kérdésre, hogy két vagy három párttal akar-e koalíciót a kormányban, 

Turcan így válaszolt: így vagy úgy, de megvan a parlamenti többség, a tárgyalások után pedig 

bármi megtörténhet. Ezzel tisztában van az RMDSZ is: Kelemen Hunor, az RMDSZ szövetségi 

elnöke a HotNews portálnak elismerte: nem a magyar szervezeten múlik a dolog. „Koalíciós 

tagok vagyunk. A kormányfőcsere után meglátjuk. Amíg az új kijelölt miniszterelnök le nem 

zárja a tárgyalásokat, minden lehetséges. Meglátjuk! Rajtuk múlik, nem rajtunk” – szögezte le 

Kelemen. 
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Gyergyóditróban új óvoda és bölcsőde is épül 
2023. május 19. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Új óvoda és bölcsőde épül Hargita megyében, Gyergyóditróban a fejlesztési minisztérium 

finanszírozásával – jelentette be Cseke Attila RMDSZ-es szaktárcavezető. A bölcsődében 

játszótér és hálószoba lesz 12 kisgyermek számára, az új óvodában pedig 3 csoport, 54 gyermek 

számára alakítanak ki játszóteret, és a meleg ebéd elfogyasztására alkalmas ebédlőt. „Tudjuk, 

hogy Hargita megyében is gondot jelent a bölcsődei helyek száma, kevés állami tanintézmény 

van, ahol a gyerekek biztonságban fejlődhetnek, ameddig a szülők dolgoznak. Ezért új 

bölcsődét és óvodát építünk” – idézte Cseke Attila minisztert az RMDSZ közleménye. Az épület 

környezetbarát lesz, napelemeket szerelnek fel rá azért, hogy a működéshez szükséges energia 

egy része megújuló erőforrásból származzon. A beruházásra 12 millió lejt biztosít a Cseke Attila 

által vezetett fejlesztési minisztérium. 

 

Mind lehet stratégia, ha nincs anyaországi támogatás  
2023. május 19. – szekelyhon.ro 

Addig lehet stratégiákat kidolgozni és ezekről hosszasan beszélni a határon túli rendszerben, 

amíg az anyaországból érkezik a támogatás – adta meg az alaphangját Szondy Zoltán klubelnök 

annak a beszélgetésnek, amelyen a székelyföldi sportfejlődésekről beszélgettek. SicSport néven 

hiánypótló sportkonferencia zajlott csütörtökön és pénteken Csíkszeredában, amelyet Korodi 

Attila polgármester nyitott meg – mi egy kerekasztal-beszélgetésre látogattunk el, a téma 

ugyanis a szakma mellett a közélet számára is érdekes. Hogyan tartható fenn a székelyföldi 

sport kiugró fejlődése? – ezt a címet kapta a beszélgetés, a moderátori teendőket Kosaras 

Renáta, a Magyar Sport Üzleti Szövetség elnöke látta el.  

 

Az RMDSZ a koalíciós megállapodás betartását szorgalmazza 
2023. május 19. – maszol.ro 

Az RMDSZ továbbra is kitart amellett, hogy a Szociáldemokrata Párt (PSD) és a Nemzeti 

Liberális Párt (PNL) által megköttetett megállapodást kell betartani az új kormány 

megalakítása során, mondta el a Maszolnak Antal Árpád, az RMDSZ Országos Önkormányzati 

Tanácsának elnöke. A Szövetség vezetősége pénteken délután ülésezett, megbeszélték a 

csütörtöki koalíciós tárgyalásokon elhangzottakat. A pénteki ülés következtetéseiről Antal 

Árpád kifejtette: „Nagyon súlyos következményekkel jár, amennyiben az írott politikai 

megállapodást a két pártnak nem sikerül most sem betartania, mert az elhiteltelenít minden 

további politikai együttműködést.” A tárgyalások nem zárultak le, akkor érnek véget, amikor 

Marcel Ciolacu miniszterelnökként bemutatja a kormányát, szögezte le Antal Árpád. 

Hozzátette, az RMDSZ-es miniszterek munkájával kapcsolatban semmilyen kifogás nem 

merült fel, és a RMDSZ azt is látja a két nagy román pártnak nem a szövetséggel van 

problémája, hanem egymással. Ha PSD ragaszkodik a szállítási minisztériumhoz és Sorin 

Grindeanu miniszterhez azért mert szerintük jól végezte a munkáját, akkor az RMDSZ is 

jogosan ragaszkodik a fejlesztési minisztériumhoz és Cseke Attilához, aki legalább olyan jól 

végezte a munkáját, mutatott rá a sepsiszentgyörgyi politikus. 
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Büszkén vallják: jó krasznainak lenni 
2023. május 19. – maszol.ro 

„Egyre többen költöznek ide, mert egyre vonzóbb a település” – mondta Kovács István, Kraszna 

polgármestere. Az elöljáró szerint minden szolgáltatás elérhető a Szilágy megyei településen és 

az infrastrukturális fejlesztések terén is jól állnak. Nem jellemző az elvándorlás Krasznára, 

hanem épp ellenkezőleg, egyre többen költöznek a Szilágy megyei településre, ahol a 

polgármester tájékoztatása alapján több fejlesztést is végeztek. „A helyi magyar lakosok száma 

stabil, ha csak a legnagyobb magyar gyülekezetet nézzük, 3000 fős református közösségünk 

növekedéssel zárta az elmúlt évet, és ez iránymutató a község magyarságára nézve. Egyre 

többen költöznek ide, mert egyre vonzóbb a település. Krasznára nem jellemző a nagyvárosok 

zsúfoltsága, ugyanakkor a kicsi falvak sivársága sem. Itt szinte minden szolgáltatást megtalál 

az ember, a kórháztól a gyógyszertárig, illetve autószerelő műhelyig, minden van. 

Közhivatalok, és az infrastruktúra szempontjából is jól állunk” – mondta Kovács István, 

RMDSZ-es elöljáró. A helyi önkormányzat mellett a különböző helyi szervezetek, egyesületek 

is részt vesznek a közösségi élet ápolásában. Számtalan kulturális, sport és szabadidős 

tevékenységet szerveznek és rendeznek, hogy bevallásuk szerint a helybéliek otthon érezzék 

magukat a településen. 

 

Azt akarják elérni, hogy biztosítsák a magyar nyelv használatát a rendőrségeken  
2023. május 19. – szekelyhon.ro 

Biztosítsák a magyar nyelv használatát a rendőrségeken, ott, ahol a magyarság részaránya 

meghaladja a 20 százalékot – erre törekszik a Székely Figyelő Alapítvány egy, az év elején 

elindított petíciójával. Az első pozitív eredményekről számolt be a Székely Figyelő Alapítvány 

vezetője, Árus Zsolt, azon kezdeményezésük kapcsán, amellyel a rendőrségeket akarják rábírni 

a magyar nyelv használatára. Azt szeretnék elérni a Kisebbségi Keretegyezményre és a Nyelvi 

Chartára, illetve az azokat a román jogrendbe emelő törvények előírásaira alapozva, hogy 

azokon a településeken, illetve azokban a megyékben, ahol a magyarság részaránya meghaladja 

a 20 százalékot, biztosítsák a magyar nyelv használatát a rendőrségeken. Az országos 

rendőrparancsnokhoz intézett petíciójukra választ ugyan nem kaptak, de amint kiderült, a 

parancsnok továbbította a levelet azon megyei rendőrségekhez, ahol jelentős számban élnek 

magyarok. Árus Zsolt elmondta, két megyéből pozitív visszajelzést kaptak.  

 

Továbbra sem kerül köztérre a Csanády-szobor  
2023. május 19.- szekelyhon.ro 

Noha már évek óta zajlanak az egyeztetések, továbbra sem találtak megfelelő közterületet 

Csanády György mellszobrának kiállítására Székelyudvarhelyen. Hétfőn, a székely himnusz 

bemutatásának 101. évfordulóján közösen szervez megemlékezést a Balázs Ferenc Vegyeskar 

és a Művelődési Ház. Bíró Edit, a Balázs Ferenc Vegyeskar vezetője megerősítette, hogy 

valóban zajlanak a tárgyalások, ám nagyon elkeserítőnek tartja, hogy konkrétan nem tudni, 

mikor díszeleghet végre köztéren a szobor. Hangsúlyozta: ez már csak azért is probléma, mert 

szeretnék méltó módon megünnepelni az alkotás végleges elhelyezését.  
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Székelyföldi Lovas Központot hoznak létre az oltszemi Mikó-kastélyban, amelyet 

az Országos Helyreállítási Alapból restaurálnak 
2023. május 20. – Krónika 

Visszakapja régi fényét a háromszéki Oltszemen található, neoklasszicista stílusban épült 

műemlék, a Mikó-kastély, amelyet az Országos Helyreállítási Alapból újítanak fel, ezt követően 

Székelyföldi Lovas Központot hoznak létre benne – közölte Kovászna Megye Tanácsának 

sajtóirodája. A kivitelezési szerződést péntek délben írták alá, a cél, hogy visszakapcsolják a 

műemlék-épületet a turisztikai körforgásba. „Épített örökségünk egyik kevésbé ismert 

gyöngyszeme az oltszemi Mikó-kastély. Az 1827-ben épített műemléképületet belső díszítése, 

egységes ikonográfiái, valamint falkép-sorozatok teszik Erdélyben egyedülállóvá. Az A-

kategóriás műemléket Kovászna Megye Tanácsa 2014-ben Bodok önkormányzatával közösen 

vásárolta meg. Ezt követően döntöttünk arról, hogy pályázunk a felújítására, hogy a 

nagyközönség előtt meg tudjuk nyitni ezt a páratlan műemléképületet” – mondta el Tamás 

Sándor, Kovászna Megye Tanácsának elnöke. 

 

„Volt, hogy úgy éreztem, nem szabad elmondanom, hogy magyar és román is 

vagyok” – A vegyes házasságról 
2023. május 21. – maszol.ro 

„Az volt a legszomorúbb, hogy a hölgy megszakította volna kapcsolatát a gyermekével csak 

azért, mert az más nemzetiségű társat választott maga mellé. Neki nem az a fontos, hogy a 

lányát tiszteljék és szeressék, hanem hogy magyar férje legyen” – idézte fel a történetet a 

sepsiszentgyörgyi Olteanu Andrea, akinek szülei vegyes házasságban élnek. Édesanyja magyar, 

édesapja román, ő pedig egy kicsit magyar is és egy kicsit román is. Erdélyben, főleg 

Székelyföldön mai napig tabutémaként kezelik a vegyes házasság kérdését. Gondoljunk csak 

bele, sokan hallották már azt a szülői intelmet, hogy „csak aztán egy jó magyar embert válassz 

magad mellé”. Pedig a házasság lényege az egység lenne, azonban Romániában a történelmi 

múlt olyan erős nyomot hagyott a társadalom tagjaiban, hogy sokan hallani sem akarnak 

például egy magyar–román házasságról, a megértés helyett pedig az előítéletekbe kapaszkodva 

ellenzik azt. 

 

Pénzügy és vállalkozástan érdekli az erdélyi diákokat  
2023. május 21. – szekelyhon.ro 

Diákoknak, egyetemistáknak és pedagógusoknak is szervez képzéseket, a nagyközönségnek 

pedig érdekes programokat a magyarországi Mathias Corvinus Collegium (MCC), amely több 

éve van jelen Erdélyben, és immár székházzal rendelkezik Székelyudvarhelyen is. A 

programokról, a most zajló beiratkozásokról és újdonságokról Costantinovits Milánnal, az 

MCC szakmai főigazgató-helyettesével beszélgettek. Costantinovits Milán kiemelte, különösen 

fontosnak tartják Erdélyben is működtetni a tehetséggondozó hálózatot, hiszen így a 

kiemelkedő képességű diákoknak Erdély-szerte lehetőségük van bekapcsolódni a 

képzésrendszerbe. Erdélyben 2014 óta működik a középiskolai program, jelenleg 1600 diákkal, 
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de száz egyetemista is részt vesz az egyetemi programban; ugyanakkor a Fiatal tehetségek nevű 

program is egyre sikeresebb, mindeddig 375 diák kapcsolódott be.  

        
A zsigárdi Kaszás Attila tájház otthont adott Petőfi körtefájának 
2023. május 19. – ma7.sk  

A mátyusföldi Zsigárdon megemlékeztek a Petőfi bicentenáriumról. Egy a régióban 

meghirdetett rajzpályázat értékelése mellett Petőfi körtefáját is elültették. A zsigárdi Kaszás 

Attila tájház területe így újabb magyar nemzeti ékességgel gazdagodott. A mátyusföldi Zsigárd 

falujában élőknek különleges kötődésük van a nagy magyar költő, Petőfi Sándor János vitéz 

című elbeszélő költeményéhez. A múlt század 1935ös évében ugyanis a zsigárdi amatőr 

színjátszók saját jelmezes, egyúttal saját rendezésű előadásukkal nem csak a korabeli zsigárdi 

forgószínpadon, hanem többek közt Pozsonyban is nagy sikert arattak. Erre a mai napig 

emlékeznek az utódok, és a bicentenárium szép lehetőséget adott ahhoz, hogy leporolják Petőfi 

műremekét, és más költemények mellett felolvasást tartsanak belőle. Mindennek keretet adott 

egy Petőfi rajzpályázat kiértékelése, amelyet a zsigárdiak, a helyi Csemadok és a Pro Traditione 

polgári társulás szervezésében hirdettek meg a széles régióban élő gyermekek számára. 

 

Végre van elég hely az ógyallai magyar óvodában 
2023. május 19. – ma7.sk  

Mérföldkőhöz érkezett május 12-én az ógyallai Feszty Árpád Alapiskola és Óvoda, hisz már 

nem kell több olyan szülő kérelmét elutasítani, aki a magyar nyelvű óvodai nevelést választja. 

A kibővített épület 56 férőhelyes tetőterébe a meglevő 36 mellé további 20 gyermeket várnak. 

Basternák Ildikó, volt MKP-s polgármester közreműködésével, a Kárpát-medencei 

Óvodafejlesztési Program támogatásából indult az óvoda bővítése. Az iskolaépületben csak két 

terem állt az ovisok rendelkezésére, ami kevésnek bizonyult, s helyhiány miatt több felvételi 

kérelmet el kellett utasítani, holott a cél az, hogy anyanyelvi nevelésben részesülhessenek a 

magyar alapiskolába kerülő gyerekek. A munka folytatására 2019-ben további összeget kértek, 

a támogatás megítélése azonban a Covid miatt elhúzódott, de 2021-ben a Peter Závodský 

polgármester által irányított új városvezetéshez megérkezett az örvendetes válasz, hogy 79,2 

millió forintot kaptak. – Magyarország Kormánya ismét bizonyította, szívügyének tekinti a 

nemzeti oktató-nevelő munkát, hogy ezzel is támogassa a határon túli magyarság 

megmaradását, boldogulását – fogalmazott az igazgató.  

 

Óvatos optimisták. Ülésezett a Szövetség Nyitra Megyei Tanácsa 
2023. május 19. – ma7.sk  

Május 19-én délután a Szövetség komáromi járási irodájában tanácskozott a Szövetség Nyitra 

Megyei Tanácsa. Azután a hazai magyar párt ezen 10 tagú tanácsa sajtótájékoztatón szögezte 

le: továbbra is egyhangúlag a pártegység híve. A megyei frakció 18 tagja között sem akad olyan, 

aki ki akar lépni a pártból, illetve e képviselőcsoportból. Andruskó Imre, e megyei tanács elnöke 
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és Farkas Iván megyei frakcióvezető is megerősítette: a legutóbbi frakcióülésen valamennyi 

frakciótag kijelentette, hogy a Híd-platform szakadása ellenére is a Szövetséget alkotó 3 

platform közös pártjában gondolkodnak, s a megyei választási ciklus hátralevő három és fél 

évében is egységben kívánnak dolgozni a Nyitra megyében élők érdekében. Annál is inkább, 

mert semmiképp sem akarják gyengíteni az 54 tagú megyei önkormányzat legerősebbnek tűnő 

képviselőcsoportját. Tehát a Híd-platform mind a 4 megyei képviselője - Andruskó Imre, 

Fekete Zoltán, Tölgyesi Róbert és Vitkó Andrea - marad a Szövetségben. 

 

A Magyar Fórum kész tárgyalni az együttműködésről 
2023. május 19. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó, bumm.sk  

A Magyar Fórum és a köré tömörülő pártok, az Občianski demokrati Slovenska (ODS), a Za 

regióny, a Rómska koalícia és a Demokratická strana készek további pártokkal tárgyalni a 

választási együttműködésről. Emellett a választási szövetség néhány héten belül ismerteti a 

programját – tájékoztattak az ODS vezetői. A tömörülés kész tárgyalni további demokratikus 

erőkkel a közös értékekről és programjaink közös pontjairól olyan választás utáni 

együttműködés reményében, amely stabil és felelős kormány létrehozását teszi lehetővé. A 

választási programot a pártok szakértői közösen állítják össze, a jelenleg működő 

minisztériumok számából kiindulva. „A pártok közös néven, a 'Magyar Fórum, Občianski 

demokrati Slovenska, Za regióny, Rómska koalícia, Demokratická strana' néven fognak 

fellépni, ezt az elnevezést már bejegyezte a belügyminisztérium” – szögezte le Pavel Macko, az 

ODS elnöke. 

 

Forró: vállaljuk közösségünk és régióink kellő és hatékony érdekképviseletét 
2023. május 19. – felvidek.ma, Új Szó  

2020. augusztus 20-án, Komáromban, az egyesülési memorandumban, mindhárom elődpárt 

a közös etnikai érdekképviseletre tett ígéretet. Sajnálattal vesszük tudomásul, hogy néhány 

párttársunk a kilépéssel, és újabb párt megalapításával ismételten megosztják a felvidéki 

magyar közösséget. Így szembe mentek a közös szándéknyilatkozatunkban foglaltakkal, amit 

ők is aláírtak, és távozásukkal a nehezen létrejött egység gyengítése mellett döntöttek. Az 

elkövetkező napokban a Szövetség Most-Híd platformjának tagjai rendezni fogják soraikat, 

szavazás útján betöltik a megüresedett országos tanács elnöki posztját és új platformelnököt 

választanak maguknak. Az idei parlamenti választásoknak ezáltal egy egységes, megerősödött, 

kellően elkötelezett csapattal vágunk neki. Vállaljuk közösségünk és régióink kellő és hatékony 

érdekképviseletét. Látjuk ugyanis az egészségügyben eluralkodott rossz helyzetet, az 

elszabadult élelmiszerárakat, a magyarok lakta járásokat megszüntető közigazgatási 

reformtervezetet stb. A polgárok nehéz döntés előtt állnak, olyanok közül kell majd 

választaniuk, akiken ott a gorilla-ügy, vagy a Kočner-ügy bélyege, vagy az országot a káoszba 

döntő kormányzás hagyatéka. 
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Kárpát-medencei búzaszentelő ünnepség Hanván 
2023. május 21. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó  

Idén a Rimaszombati járásban található Hanva község adott otthont a Kárpát-medencei 

búzaszentelő ünnepségnek, amelyet a Magyarok Kenyere - 15 millió búzaszem program 

központi nyitóeseményeként tartanak számon. A Magyarok Kenyere Alapítvány, a Magyar 

Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetsége (MAGOSZ) és a Nemzeti Agrárgazdasági 

Kamara rendezésében megvalósuló ünnepséget minden évben más külhoni térségben tartják 

meg, ezáltal is erősítve az összetartozás és a szolidaritás eszméjét. A tavalyi házigazda a 

székelyföldi Nyárádszereda volt, ebben az évben pedig a felvidéki Hanvára került sor. A 

társszervezést a Szlovákiai Agrárkamara és a Gazda Polgári Társulás a helyi Agrárius Kft.-vel 

közösen vállalta. A rendezvényen Patasi Ilona, a Szlovákiai Agrárkamara elnöke köszöntötte a 

résztvevőket. Elmondta, hogy a felvidéki mezőgazdászoknak is meg kellett küzdeniük az 

időjárás viszontagságaival, az energiaválsággal, a koronavírus és az ukrajnai háború 

következtében kialakult helyzettel. Mindezek ellenére az adakozó kedv megmaradt, amelyet az 

is bizonyít, hogy 2022-ben a felvidéki falugazdászok 94 tonna búzát gyűjtöttek össze, 15 

gyűjtőponton több mint kétszáz adakozótól. A búzát a gútai malomban őrölték meg, majd a 

szociális intézményezek, óvodák és rászoruló családok között osztották szét a 38 tonna lisztet. 

 

Magyarországi és felvidéki rákóczis középiskolások kirándultak Körmöcbányán 

2023. május 21. – ma7.sk  

A Rákóczi Szövetség jóvoltából 16 középiskolai szervezet több mint 100 diákja kirándult a 

hétvégén Felvidéken. Az úticélok között főként a bányavárosok szerepeltek. Az első napon a 

diákok megismerkedtek a körmöcbányai Érme- és Medálmúzeummal, valamint a Szent 

Katalin vártemplommal is. A Felvidéki séta első helyszíne a körmöcbányai Szent Katalin 

vártemplom volt, ahol Nagy István tanár úr a templom történetével ismertette meg a diákokat. 

Elmondta, Körmöcbánya első temploma a 13. század végén épült. Erre építették rá a Szent 

Katalinnak szentelt templomot. A várhegyen épült patinás templom önálló tornya védelmi 

feladatokat látott el, innen figyelték az ellenséget a Kisalföld felől. A hétvégi kiránduláson 

meghívásos alapon lehetett részt venni. Aszódról, Balassagyarmatról, Gyöngyösről, Egerből, 

Győrből, Tatabányáról, valamint Zselízről és Ipolyságról is érkeztek diákok. Hamerlik Enikő 

másodikos az Ipolysági Szondi György Gimnáziumban. Elmondta, nagyon szereti ezeket a 

kirándulásokat, hiszen számtalan programon vehet részt, és mindig sok új tudással 

gazdagodik. 

 

Tizenhetedik alkalommal szervezi meg az SZMPSZ a Jókai és kora irodalmi-

műveltségi versenyét 
2023. május 21. – felvidek.ma  

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége és a társszervezők a hagyományt folytatva 

tizenhetedik alkalommal szervezik meg a Jókai és kora irodalmi-műveltségi verseny országos 

döntőjét az alapiskolák felső tagozatos, illetve a nyolcéves gimnáziumok 1–4. évfolyamos 

tanulói részére. A vetélkedőre május 26-án, pénteken kerül sor Komáromban, a társszervező 
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Jókai Mór Alapiskolában, ahonnan ez a csapatverseny tizenhét évvel ezelőtt elindult. A tavalyi 

online megmérettetés után most a 13 benevezett csapat közül 11 méri össze a tudását, 

felkészültségét a nagy mesemondó életművéből. A verseny célja Jókai Mór életútjának 

részletesebb megismertetése saját önéletírása és Mikszáth Kálmán visszaemlékezései alapján, 

ezáltal Jókai életművének újrafelfedezése a diákokkal, a klasszikus magyar irodalom 

olvasására való ösztönzés, a szövegértés fejlesztése. Jókai a magyar irodalom egyik legnagyobb 

alakja, életének egyes epizódjai regénybe illőek.  A felkészülés során a tanulókhoz közel kerül 

Jókai, az ember, a magyar történelem nagyszerű lapjaival, a halhatatlan kortársakkal 

egyetemben. 

 

Ladányi Lajos és Orosz Örs kapták a Szlovákiai Civil Becsületrend díját 
2023. május 21. – felvidek.ma, Új Szó  

A Szlovákiai Civil Becsületrend díjával idén kilencedik alkalommal díjazták azon személyeket, 

akik eddigi életük során tetteikkel, személyes példaadásukkal követendő példává váltak 

közösségük számára. Szombaton délután a komáromi Kultúrpalotában Ladányi Lajos és Orosz 

Örs vehette át a 2023-as év díját. A vendégeket Klemen Terézia, a díj alapítója üdvözölte, majd 

felkérte a résztvevőket, hogy egyperces néma csenddel adózzanak az idén elhunyt néhai 

kuratóriumi tagok, Vasik János és Csiffáry Károly emlékének. „A Civil Becsületrend 

Kuratóriumának tagjai ‒ Albert Sándor, Sellbert Sándor, Dusza János, Fibi Sándor, Élesztős 

Pál, id. Hulkó Gábor, Kollár Zoltán, Klemen Diána, Klemen Terézia – személyükben hordozzák 

azt a szellemi-erkölcsi tőkét, mely az általuk odaítélt kitüntetések értékét, azoknak a 

társadalomban elfoglalt rangját képviseli” – fogalmazott a díj alapítója. Klemen Terézia 

aláhúzta: ennél a díjazásnál nem számít a politikai hovatartozás, a bőrszín, csak az, ki mennyire 

képviseli és közvetíti az alapvető emberi értékeket és tesz közösségünk javára önös érdek 

nélkül. „Ahogy ez jelszavunkban is megfogalmazódik: Virtute et Exemplo (Erénnyel és 

példával)” – hangsúlyozta. 

 

    
Pásztor István: „Helytálltunk, szolgáltuk nemzetünket, közösségünket és 

szülőföldünket" 
2023. május 20. – Vajma.info 

Kishegyesen tartja közgyűlését a Vajdasági Magyar Szövetség, ami egyben tisztújító értekezlet 

is. Megválasztják a VMSZ elnökét, Tanácsát, Felügyelőbizottságát és Fegyelmi Bizottságát, 

majd a Tanács saját soraiból megválasztja az Elnökség tagjait. A kishegyesi Petőfi Sándor 

Művelődési Egyesület színháztermében gyűlt össze a több mint háromszáz képviselő, a 

közgyűlés tagjai. Először megválasztották a lebonyolítással megbízott munkatestületet, majd a 

pártelnök ismertette az elmúlt négy évet összegző beszámolóját. 

 

 

V
a

jd
a

sá
g

  
Fe

lv
id

é
k

 

https://felvidek.ma/2023/05/ladanyi-lajos-es-orosz-ors-kaptak-a-szlovakiai-civil-becsuletrend-dijat/
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28558/Pasztor-Istvan-Helytalltunk-szolgaltuk-nemzetunket-kozossegunket-es-szulofoldunket.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28558/Pasztor-Istvan-Helytalltunk-szolgaltuk-nemzetunket-kozossegunket-es-szulofoldunket.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. május 22. 

. 

 

Vučić gratulált Pásztornak újraválasztása alkalmából 
2023. május 21. – Vajma.info 

Aleksandar Vučić szerb elnök vasárnap gratulált Pásztor Istvánnak, akit szombaton újra a 

Vajdasági Magyarok Szövetsége elnökévé választottak. „Kérem, fogadja szívélyes 

gratulációmat a Vajdasági Magyar Szövetség elnökévé való újraválasztásához. Őszintén 

kívánom, hogy a mostani mandátum alatt akárcsak az eddigiekben, továbbra komolyan és 

felelősségteljesen dolgozzon a polgárok jólétéért, hogy együtt még erősebb kapcsolatokat 

építhessünk ki a szerbek és a magyarok között, és hozzájárulhassunk az egész ország 

előrehaladásához” – áll Vučić üzenetében. 

 

Megnyílt a 90. Nemzetközi Mezőgazdasági Vásár Újvidéken 
2023. május 20. – Vajma.info 

Szombaton megnyílt a 90. Nemzetközi Mezőgazdasági Vásár Újvidéken. Idén 26 országból 

1100 kiállító mutatkozik be. Ez a rendezvény rendkívüli jelentőséggel bír országunk számára, 

mivel a mezőgazdaság a szerb kormány három prioritása közé tartozik, jelentette ki a 

megnyitón Jelena Tanasković mezőgazdasági miniszter. 

 

Megtartották a 26. Kőketáncot Óbecsén 
2023. május 20. – Magyarszo.rs  

Népviseletbe öltözött fiúk és lányok, gyermekzsivaj, családias hangulat, a színpadon énekes 

népi gyermekjátékok és néptánc – ez jellemezte az idei 26. Kőketáncot, amelyet pénteken és 

szombaton tartottak meg az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkörben. A Vajdasági Magyar 

Pedagógusok Egyesülete által megszervezett, kétnapos szemlén 64 produkciót mutattak be az 

általános iskolások és a nagycsoportos óvodások, akik közel negyven vajdasági településről 

érkeztek. A két nap alatt több mint 1700 kis néptáncos lépett az óbecsei színpadra. 

 

 

       
ORFK: csaknem tizenháromezren érkeztek Ukrajnából vasárnap 
2023. május 22. – MTI, hirado.hu, Kárpátalja.ma 

Az ukrán-magyar határszakaszon 5543-an léptek be Magyarországra vasárnap, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 7324-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek - tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) hétfőn az MTI-t. A 

beléptetettek közül a rendőrség 49 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító 

igazolást, amely harminc napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos 

Idegenrendészeti Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges 

okmányok beszerzéséért - áll a közleményben. 
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Könyvadományt adott át Ungváron a Magyarságkutató Intézet 
2023. május 19. – Kárpátalja.ma 

Az Ungvári Nemzeti Egyetem Magyar Filológiai Karának 60. évfordulója alkalmából szervezett 

rendezvénysorozat keretein belül könyveket adott át a Magyarságkutató Intézet. Az ajándékból 

kárpátaljai magyar tanintézmények és a Kárpátaljai Megyei Könyvtár Idegennyelvű Osztálya 

részesültek. Zékány Krisztina tanszékvezető köszöntötte a vendégeket az eseményen, majd 

beszédet mondott Buhajla József, Magyarország Kijevi Nagykövetségének ügyvivője. Pomozi 

Péter, a Magyarságkutató Intézet Magyar Nyelvtörténeti Kutatóközpontjának igazgatója 

mutatta be és adta át a könyveket. 

 

Zupkó József tiszteletére avattak emléktáblát a Rákóczi-főiskolán 
2023. május 20. – Kárpátalja.ma, karpat.in.ua 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolával és 

a Magyar Kézilabda Szövetség Sportakadémiai Központjával együttműködve május 20-án 

tartotta meg a X. Zupkó József Kézilabda Emléktornát. A rendezvény kezdetén a Pro Cultura 

Subcarpathica civil szervezet (PCS) elevenítette fel a Rákóczi-szabadságharc történelmi 

előzményeit, zászlóbontással emlékezve meg az 1703-as eseményekről. Ezt követően a 

jelenlévőket Váradi Natália, a „GENIUS” Alapítvány irodaigazgatója, a program szervezője 

köszöntötte. 

 

Pályaorientációs nyílt nap a Rákóczi-főiskolán 
2023. május 19. – Kárpátalja.ma 

Idén második alkalommal tartottak nyílt napot a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskolán május 19-én. A rendezvény célja, hogy az érdeklődők betekintést nyerhessenek a 

felsőoktatási intézmény és a hozzá tartozó egységek életébe, valamint tájékoztatást kapjanak a 

2023. évi felsőoktatási felvételi eljárásról. Az intézmény március 10-én tartott első ízben nyílt 

napot. Akkor a továbbtanulni szándékozók és szüleik betekintést nyerhettek az intézmény 

életébe, megtekinthették a szerkezeti egységeket. A tanszékek nyújtotta lehetőségekről az egyes 

szakok vezetőinél, oktatónál informálódhattak. 

 

Vidám délelőtt Sárosorosziban a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálattal 
2023. május 19. – Kárpátalja.ma 

A Beregszázi Járási Máltai Szeretetszolgálat (BJMSZ) mozgó játszóbusza a legutóbb 

Sárosoroszi látogatott el a helyi iskolásokhoz és óvodásokhoz. A BJMSZ az utóbbi időben a 

nagybégányi és kisbégányi iskolásokhoz, valamint az UNICEF técsői gyermekközpontjába 

látogatott el. A projekt célja a gyerekek finommotorikájának, ügyességének, térérzékelésének, 

egyensúlyérzetének fejlesztése, ezen felül pedig a háborús helyzet miatt kialakult stressz 

levezetése. 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/konyvadomanyt-adott-at-ungvaron-a-magyarsagkutato-intezet/
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/zupko-jozsef-tiszteletere-avattak-emlektablat-a-rakoczi-foiskolan/
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/palyaorientacios-nyilt-nap-a-rakoczi-foiskolan/
https://karpatalja.ma/karpatalja/szines/vidam-delelott-sarosorosziban-a-beregszaszi-jarasi-maltai-szeretetszolgalattal/
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Csendes koszorúzás Esze Tamás beregszászi mellszobránál 
2023. május 21.  –karpat.in.ua 

Pontosan 320 évvel ezelőtt Tarpa és Mezővári mellett Beregszászban is kibontották Esze Tamás 

kurucai a Rákóczi-szabadságharc zászlóit. Beregszászban május 21-én a Pro Cultura 

Subcarpathica civil szervezet szervezésében erről az eseményről emlékeztek meg csendes 

koszorúzással Esze Tamás beregszászi szobránál. A korábbi években megszokottá vált 

tömegrendezvény, a feldíszített lovas szekerek, a korhű ruhákba öltözött hagyományőrzők 

felvonulása, a vásári forgatag, a helyi és magyarországi fellépők, a nagyszabású koncertek mind 

elmaradtak a háború miatt, akárcsak a tavalyi évben. A megemlékezés azonban a hadiállapot 

ellenére sem maradt el. 

 

Sportnap a nagycsaládosok szervezésében 
2023. május 21.  –karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete aktív közösségépítő szerepet tölt be 

Kárpátalján, évente 100 programot szerveznek. Az egyik legsikeresebb alkalom a családi sport 

nap, ahol a mozgást kedvelők különböző ügyességi versenyeken vehetnek részt. A legutóbbinak 

a beregszászi Barátság Stadion adott otthont. A sportnap összeállításában és lebonyolításban 

ezúttal is Spenik Okszána edző segítette a nagycsaládosokat, akivel különböző váltó feladatokat 

és ügyességi versenyeket bonyolítottak le. A díjakat és ajándékokat a Beregszászi Szent Anna 

Karitász és a Kárpátaljai Református Egyház püspöki hivatala biztosította. A nagycsaládosok 

egyesülete sok programmal készül a nyárra is. Ezekről az érdeklődők az egyesület közösségi 

oldalán találhatnak információkat. 

 

Májusi zeneművészeti és néptánckoncertek a KárpátHáz támogatásával 
2023. május 22. – karpataljalap.net 

A KárpátHáz civil szervezet kiemelten támogatja vidékünkön a magyar kultúra és 

hagyományaink megtartását, ápolását és azok népszerűsítését. Ebben segítik őket az olyan 

elszánt és a hivatásukhoz hű emberek, mint Kovács-Radvánszki Krisztina, a Mezővári 

Kultúrház vezetője, a Beregszászi Kodály Zoltán Művészeti Iskola mezővári kirendeltségének 

zongoratanára, illetve férje, Kovács Zoltán néptánctanár, aki 5 település ‒ Badaló, Halábor, 

Mezővári, Nagyborzsova és Csetfalva ‒ gyermekeinek is oktatja a népi hagyományt és 

táncművészetet. A májusi hónapban az anyák napja, a tanévzárás, illetve az elsajátított tudás 

bemutatása apropóján a fentebb említett helyszíneken, legutóbb a Mezővári Művészet 

Iskolában koncerteztek a fiatalok. Az eseményről a rendezvény megálmodóját, Kovács-

Radvánszki Krisztinát kérdeztük. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=148135&lang=hu
https://sport.karpat.in.ua/?p=11718&lang=hu
https://karpataljalap.net/2023/05/22/majusi-zenemuveszeti-es-neptanckoncertek-karpathaz-tamogatasaval
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. május 19. – Kossuth Rádió 

 

Megalakult a Most-Híd 2023 magyar-szlovák vegyes párt. Ez a Szövetségből kilépő hidas 

politikusok új pártja. Elnöke Sólymos László, aki bejelentette, a szeptemberi választáson nagy 

valószínűséggel a Dzurinda vezette új párttal indulnak.  

 

Gróf Eszterházy János boldoggá avatásának fontos állomása volt az az emlékmise, amelyet a 

mártírhalált halt politikus emlékére, boldoggá avatásáért tartottak május 18-án 

Salgótarjánban. Eszterházy a fogolytársai és közöttük a szlovák papok tanulságtétele szerint is 

Krisztus-szemléletű ember volt, aki a hosszú börtönévei során is üldözőiért és a nemzetért 

imádkozott. A szentmisét követően megemlékezést tartottak  a nógrádi vármegyeháza előtti 

keresztnél, melyen elhelyezték Eszterházy emléktábláját.  

 

Harmadik évadjához érkezett a Nemzetpolitikai Államtitkárság Erdélyi Mentorprogramja, 

amelynek nyitórendezvényét csütörtökön, a Maros megyei Gernyeszegen tartották, ahol a 

résztvevőket Szilágyi Péter, nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkár köszöntötte. Őt 

halljuk elsőként Erdei Edit-Zsuzsánna összeállításában. 

 

Hargita megye legsikeresebb nagykövetének nevezték Fazakas Szabolcsot, amikor átadták neki 

a Hargita Megyéért díjat. A Székelyföldi Legendárium, a rajzfilmstúdió és a Mini-Erdély park 

ötletgazdája  és megvalósítója azért lehet példakép, mert nem tántorította el  semmi útjába 

kerülő akadály - mondja Bíró Barna Botond, a Hargita megyei Önkormányzat elnöke, a 

díjátadó ünnepségen.  

 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség és a Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanács 

„Elődeink nyomdokain” címmel ismeretterjesztő napot tartott iskolások számára a 

Tiszacsomai Honfoglalási Látogatóközpontban és Emlékparkban. A szervezők hangsúlyozták: 

fontos tudatosítani a gyerekekben, hogy a magyarok több mint ezer éve élnek ezen a vidéken.  

 

Nagy volt az érdeklődés a magyar kultúra iránt május második szombatján Washingtonban a 

magyar nagykövetségen. De nagy volt a kínálat is: zene, tánc étel, a magyar innováció, magyar 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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termékek, valamint a gyerekek számára magyar rajzfilmek. A magyar nap osztatlan sikert 

aratott.  

 

Kodály Zoltán 1933-ban komponálta máig egyik legnépszerűbb művét, a Galántai táncokat. 

Ezzel felkerült a település a zene világtérképére. 19. alkalommal fogadja Galánta és a 

Mátyusföld környező települései a felvidéki magyar kórusokat, illetve magyarországi vendég-

énekkarokat. Ez a Kodály Napok rendezvénysorozat, amely idén több kerek évforduló köré 

szerveződik. 

 

 

Határok nélkül 

2023. május 20. – Kossuth Rádió 

 

„Minden kutatónak tisztában kell lennie azzal, hogy a családtörténeti kutatás igen fáradságos 

és hosszadalmas folyamat” – olvasom a neten a szakember - Családtörténeti kutatási tanácsok 

kezdőknek című írásában. Lehet, hogy fáradságos és hosszadalmas, de szenvedéllyé válhat, és 

gondolom, ez utóbbi miatt nyúlik hosszadalmasra a kutatás, mert mindig van egy ismeretlen, 

de izgalmas szál, ami még felderítésre vár. Az internetet böngészve, a levéltárat járva, egyházi 

anyakönyveket lapozva és a kor történelmét olvasva egy életre szóló elfoglaltságot talál 

magának az, aki családtörténeti kutatásba kezd.  

 

Az első kihívások, megtorpanások és kudarcok után belevetjük magunkat a kutatás 

szakirodalmába, hogy aztán kiművelve magunkat ismét neki gyürkőzzünk a feladatnak. De 

mire is jó a családtörténeti kutatás? A háború, forradalom, impérium váltás,  üldöztetés, és 

terror -  irattárakat, hagyatékokat, családi levéltárakat rongált, vagy semmisített meg – így sok 

idő alatt, nem kevés anyagi ráfodítással és több ember áldozatos munkájával megtudjuk, hogy 

ki volt a szépapánk, vagy annak felmenői hol éltek? Kit érdekel ez rajtunk kívül? A 

történészeket minden bizonnyal, akik ezeket a mindennapi történeteket teszik tudományos 

vizsgálatuk tárgyává.  A 20. század történetírásához sok publikált és publikálatlan 

családtörténeti kutatás hozzájárul.  

 

Az erdélyi magyarság 20. századi történetéről, a Csíki Székely Múzeumban rendezett 

konferencián, ahol Bárdi Nándor történész beszélt a hétköznapi történelem, és az ebben végzett 

kutatások fontosságáról. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Szén Lenke vallomásai által ismert történet már könyvben olvasható. Annak a 68 kiskorú 

magyar fiatalnak a tragédiáját dolgozta fel, akiket a Dél-erdélyi, határmenti településekről 

szedtek össze és hurcoltak el a besszarábiai frontra, ahol 1944-ben három hónapon át tartották 

őket rabságban, túszként a román hatóságok.  A Kiskorúak a halállistán című könyv kolozsvári 

bemutatóján - a Túszul ejtett hónapok című filmet is levetítették. A dokumentumfilm Novák 

Lajos operatőr, rendező alkotása, aki a könyv hatására döntött úgy, hogy megörökíti a túlélők 

tanúvallomásait.   

 

Vaján a Laborc partján fekvő település, melynek lakossága még ma is zömében magyar 

anyanyelvű. Mozgalmas volt történelme a középkor óta lakott falunak, a legújabb kutatások 

alapján azt feltételezik, hogy 1131-ben még országgyűlést is tartottak a mai Vaján területén. 

Több tűzvész is pusztított, majd a kolera és a kivándorlás tizedelte a település lakosságát. Most 

Vaján 20. századi történetének egy darabjával lettünk gazdagabbak. Isaák Imre történetét Buza 

Zsolt pozsonyi református lelkész írta meg. A Miért éppen Vaján? című könyv -  a kelet-

szlovákiai település református egyházközsége és agilis lelkésze életének azt a szeletét meséli 

el, amikor bekövetkezik az impérium váltás, és a közösség hirtelen egy új államalakulatban, 

Csehszlovákiában találja magát. A pozsonyi Csemadokban szerző, Buza Zsolt mutata be a 

könyvet.  

 

Vasagyi Mária zombori írónő nevével csak 60. életévén túl találkozhatott először az 

olvasóközönség, azóta viszont megkapta a legjelentősebb délvidéki magyar irodalmi díjakat, 

ami nem véletlen, hisz már egyetemistaként elkezdte az adatok gyűjtését történelmi témájú 

műveihez. 2002-ben jelent meg első kötete, a Silentium album, majd több könyv után 

megjelent ennek -  trilógiává bővített változata Eszter könyve címmel. Természetesen nem 

véletlen a bibliai párhuzam. 

 

 

Kárpát-medence 

2023. május 21. – M1 

 

400 éves a csíkszeredai Mikó-vár 

A Csíki-medence épített örökségének éke a csíkszeredai Mikó-vár. A késő reneszánszkori 

épület krónikája kereken négy évszázadot ölel át. Volt már török-tatár seregek célpontja, a 

Habsburg hatalom erődített laktanyája, az első székely gyalogezred majd az 1848-49-es 

szabadságharc székelyföldi központja, később a hargitai megyeközpont adminisztratív 

irodáinak székhelye. A vár névadó építtetője a középnemesség soraiból feltörekedett, Bethlen 

Gábor fejedelem hűséges szolgája, Hidvégi Mikó Ferenc főkapitány. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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„Aki a meséket megtalálja, az élet forrásából iszik” – Szakmai továbbképzés 

pedagógusoknak Gömörben  

A rozsnyói főtér szomszédságában található a Gömöri Művelődési Központ, Kassa megye 

kulturális intézménye, amely a régió magyar pedagógusai számára rendszeresen szervez 

módszertani műhelyfoglalkozásokat. A legutóbbin a hagyományos népi kultúra 

továbbörökítéséhez kaphattak egy újabb módszertani eszközt: a gömöri népmesék és 

kézművesség nyomában című program keretében meseterápiás foglalkozást tartottak, amely a 

Csoóri Sándor Alap támogatásával valósulhatott meg.   

 

Varjúfészek tanya – Zentaörs 

Ahogy az Alföld nagy részén, a Délvidéken is egyre ritkább a hagyományos tanyasi gazdálkodás. 

A szántóföldek egyhangúságát a Csantavér melletti, nagyrészt szerbek lakta településen, 

Zentaörsön a Varjúfészek tanya bontja meg. A százéves vert falú ház felújításakor a tanyai jelleg 

megtartása volt az egyik legfőbb cél. Varjú Tihamér, vagy ahogy a helyiek ismerik, „Kánya”, a 

hagyományos tanyasi életmódot szeretné megtartani és bemutatni az idelátogató vendégek 

számára. A tanya bejáratánál egy kisebb gyerekhad és maga a házigazda fogad. 

 

Táncház napja Csíkszeredában   

A csíkszentdomokosi Böjte családban mindenki néptáncol. Az édesapa táncoktató, így a 

hagyományok tisztelete, a néptánc, a népzene szeretete, továbbadása nem volt kérdés a 

gyerekek számára, mint ahogy az sem, hogy a Táncház napja rendezvényen Csíkszereda 

központjában mutatják meg magukat a domokosi néptáncosok. 


